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TVOŘÍME BUDOUCNOST 
– TOMASZ GRELA, PŘEDSEDA PŘEDSTAVENSTVA ALUPROF SA
Grzegorz Przepiórka: Za kormidlem firmy 
Aluprof stojíte již déle než 10 let. Co se změ-
nilo ve firmě a v oboru za tuto dobu?

Tomasz Grela: Ano, je to skutečně již více než 
deset let. I když sám necítím uplynulý čas – tato 
pozice mi přináší opravdu mnoho spokojenosti 
a stále přináší nové výzvy. Můžu tedy říci, že se 
raději dívám do budoucna, než vzpomínám, ale 
během posledních deseti let se skutečně mnoho 
změnilo – k lepšímu. Když jsem přebíral tuto funk-
ci, roční obrat firmy se pohyboval ve výši asi 400 
mil. zlotých. Dnes je to více než 1,2 mld. zlotých. 
Aktuálně rozšiřujeme výrobní závody v Bielsku-
-Białej a Opole, koupili jsme druhou linku vertikál-
ní lakovny, na podzim otevřeme Výzkumně-ino-
vační centrum a od začátku roku všechny zveme 
do showroomu, ve kterém si architekti, výrobci 

a koncoví klienti mohou prohlédnout výrobky 
Aluprof v zajímavém aranžmá. Nyní jsme lídrem 
oboru na polském trhu a také hráčem, se kterým 
se musí počítat na evropské scéně. Systematicky 
rozšiřujeme oblast naší činnosti a klientské port-
folio, a samozřejmě, každým rokem zvyšujeme 
zisky.

G.P.: A co se změnilo v oboru?

T.G.: Během posledních 20–25 let se výroba 
hliníku zvýšila trojnásobně. Již nyní polský vývoz 
této suroviny činí více než jeden milion tun. Od-
běrateli jsou mj. stavební, automobilový a obalo-
vý průmysl. Hliník je bezkonkurenční materiál v 
mnoha odvětvích a je recyklovatelný. Díky využití 
při výrobě druhotných surovin dosahujeme dva-
cetinásobného snížení spotřeby energie než u 
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primární výroby.
Světové trendy a požadavky na ochranu život-
ního prostředí diktované Evropskou unií, z důvo-
du snížení výroby CO2, propagují surovinové a 
energeticky úsporné hospodářství. Budoucnost 
stavebnictví je úzce spojena s ekologických přístu-
pem, a to jsou výhledy pro surovinu, jako je hliník, 
protože skvěle zapadá do trendů udržitelného 
rozvoje. Využití hliníku představuje důležité hle-
disko při výstavbě budov, které nejen šetří energii, 
ale také ji vytvářejí.

G.P.: Jak v takovém případě vidíte budouc-
nost hliníkářskového průmyslu?

T.G.: I když samotný materiál je znám již 200 let, 
stále se považuje za inovační a „pohání“ technolo-
gickou revoluci. Používá jej vlastně každé průmys-
lové odvětví. Nás nejvíce zajímá samozřejmě sta-
vebnictví – hliníkové fasády, okna, dveře a rolety 
jsou lehké a odolné. Použití hliníkových profilů 
tvoří široké spektrum konstrukčních možností, zej-
ména v kancelářských budovách a velkoplošných 
komerčních objektech. Zkoušky prokazují, že jejich 
provozní odolnost (v případě oboru otvorových 
výplní) činí dokonce 80 let. Také v nekomerčních 
projektech se čím dál častěji používají hliníkové 
komponenty. Takový design zapadá do módy in-
dustriálních interiérů, kde na úzký rám můžeme 
namontovat velké skleněné tabule. Přesně takové 
možnosti poskytuje hliník. Také můžeme mnoho 
nabídnout v oblasti zvukové izolace, protipožární 
bezpečnosti a bezpečnosti proti vloupání, a v po-
slední době dokonce i v protipovodňové oblasti. V 
tomto rámci jsme kladně přezkoušeli naše okna, 
která se mohou úspěšně používat také v sektoru 
výstavby rodinných domů.

G.P.: To je mnoho předností, a to určitě ještě 
nejsou všechny…

T.G.: Hliník je také velká flexibilita, což znamená 
možnost realizace i těch neodvážnějších archi-
tektonických projektů, čehož důkazem jsou četná 
individuální řešení. Hliníkové systémy to je také 
celá škála barev a struktur, na které je můžeme 

nabarvit: jak matných, s leskem nebo strukturál-
ních, ale také s povrchem napodobujícím dřevo.

Urbanizační trend, čím dál vyšší nároky na energii, 
klimatické změny – to všechno vyžaduje použití 
inovačních a zároveň environmentálně přívěti-
vých řešení. Hliník je dle mého názoru odpovědí 
na tyto výzvy.

Na základě tohoto konstatování jsme společně 
mj. se Slezskou nebo Krakovskou polytechnikou, 
Technicko-humanistickou akademií z Bielska-Bia-
łej vypracovali program „Aluprof 4 future“. Pod-
porujeme mladé architekty a budoucí stavební 
inženýry při doplňování informací nebo rozšiřo-
vání kompetencí v rámci hliníkových systémů. 
Klíčovým prvkem záměru je usnadnění poznání 
oboru formou návštěvy našich závodů, přednášek 
odborníků, účasti na konferencích, vědeckých za-
sedáních a možnost nástupu na stáže a student-
ské praxe.

G.P.: Jak se to přenáší do plánů rozvoje fir-
my?

T.G.: Je třeba přiznat, že polský trh otvorových 
výplní se rozvíjí hlavně díky aktivitě na zahra-
ničních trzích. Za posledních pět let to byl růst 
prodeje o 9 %. Ve stejném období se vývoz zvýšil o 
64 %. Proto naším hlavním cílem je zvýšit exportní 
prodej. Aktuálně se můžeme pochlubit spoluprací 
s 55 zeměmi a vývozem na úrovni 40 % celkového 
prodeje. K našim odběratelům patří Spojené státy, 
Keňa, Senegal, Irán nebo Mongolsko. S našimi 
výrobky pronikáme do téměř všech zákoutí světa. 
Překročení bariéry 1,5 mld. zlotých z prodeje je 
naším cílem pro rok 2020. Nepředpokládáme však 
pevný rámec – chceme být připraveni na měnící 
se očekávání trhů a jiné faktory, což je naší další 
výhodou. Navazujeme spolupráci s dalšími zah-
raničními výzkumnými ústavy, abychom získali 
certifikáty schvalující naše systémy pro uvedení 
do prodeje na nových trzích. Před nedávnem 
jsme zaregistrovali naše systémy ve švédském 
ekonomickém sdružení, které posuzuje výrobky 
z hlediska udržitelného rozvoje. Získali jsme další 
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environmentální certifikáty EPD.

Exportní aktivity jsou rovněž příležitostí pro 
utváření image naší země – nabízíme výrobky 
nejvyšší kvality a na veletrzích vždy zdůrazňujeme 
polský původ.

G.P.: Pociťují na sobě klienti firmy Aluprof 
tuto dynamiku růstu?

T.G.: Samozřejmě. Od samotného začátku jsme 
se snažili dodávat klientům naše výrobky co nej-
rychleji, nejúplněji a nejlépe. Vyrábíme hliníkové 
systémy – nikoli jednotlivá okna a dveře, proto 
nás velmi těší skutečnost, že Polsko je lídrem ve 
vývozu otvorových výplní v Evropě, a jak vyplývá z 
analýz, odpovídá za téměř jednu čtvrtinu celého 
zahraničního prodeje v tomto oboru, který vyge-
nerují státy patřící do EU. Polské firmy vyplnily 
mezeru v segmentu otvorových výplní. Velký do-
jem na mě udělaly výsledky, kterých dosahují v 
exportu klienti Aluprof – polské podniky známé v 
celé Evropě a spojované s výrobky nejvyšší kvality. 
Jsou to výsledky těžké práce vložené do budování 
značky na zahraničních trzích. Rosteme společně 
a naši klienti aktivně podporují propagaci našich 
řešení a polskou technickou myšlenku na zahra-
ničních trzích.

G.P.: Co charakterizuje vztahy s odběrateli?

T.G.: Tak jak jsem říkal, rosteme společně s klienty 
– právě oni, při realizaci čím dál složitějších pro-
jektů, jakoby nutili dodavatele a architekty k po-
užívání našich řešení. Byly to první případy rozbití 
zdi, která nás oddělovala od klíčových architektů. 
Stačilo dokázat, že stojí za to nám důvěřovat. A to 
se podařilo. Dnes je naší strategií pro klienty mož-
nost spolupráce se silnou značkou, s maximálně 
flexibilním partnerem, který je připraven ujmout 
se nových úkolů, a především, který má k dispo-
zici skutečně širokou škálu ověřených výrobků, 
které úspěšně zapadají do aktuálních a budoucích 
trendů stavebnictví. Snažíme se, aby architekti, 
investoři, generální dodavatelé a všichni, kteří 
znají značku Aluprof, ji spojovali s nejvyšší kvalitou 

a širokými možnostmi výrobků.

G.P.: Mnoho plánů, prognózy, předpoklady. 
Nejste přílišný optimista?

T.G.: V tomto případě nemusím být optimista – je 
to čistá realita (smích). Druhé čtvrtletí roku 2019 
uzavíráme s dalšími rekordy prodeje a výroby. V 
tomto roce jsme již získali nejdůležitější oborová 
ocenění: Velká perla polského hospodářství, For-
besův diamant, a týdeník „Wprost“ nás opět umí-
stil ve svých přehledech (200 největších firem, 100 
velvyslanců, 50 gepardů), kde jsme v každé kate-
gorii zlepšili své dosavadní umístění. V loňském 
roce se naše značka ocitla v žebříčku Top Marka 
mezi 500 největšími značkami, jako jsou Merce-
des, Philips nebo Onet. Nárůst prodeje o 100 mil. 
je rozhodně reálný výsledek. Výroba je však pouze 
jednou stranou mince. Denně se zabýváme také 
budoucností stavebnictví. Inovace je naše druhé 
jméno.

G.P.: Váš kalendář je určitě zaplněn do po-
slední stránky. Prázdniny jsou však za dveř-
mi – je v takovém okamžiku rozvoje firmy 
vůbec šance na dovolenou?

T.G.: Motto současné doby by mohlo znít: dosa-
hovat co nejvíce v co nejkratší době. Myslíme si 
tedy (týká se to nejen některých zaměstnavatelů, 
ale také zaměstnanců), že prodloužením pracovní 
doby a vzdáním se odpočinku zajišťujeme firmě a 
sobě větší zisky a rychlejší dosažení cílů. Ale tak to 
vůbec není. Odpočinutý a spokojený zaměstnanec 
je v práci efektivnější. Změna prostředí, využívání 
různých forem aktivit, relaxace – to vše umožňu-
je odreagovat se nebo zapomenout na obtížná 
odborná témata… Proto je v mém kalendáři vždy 
místo na dovolenou, abych mohl strávit čas s ro-
dinou a přáteli. Dodává mi to novou energii, svěží 
pohled a umožňuje výkonněji realizovat své úkoly.


